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Esőt vár a kukorica és a napraforgó 

Gépsoron a paradicsom 

Bordánkban passzírozás előtt válogatják a paradicsomot 

rA hordánvt Előre Szak-
MZövetkezetben tegnaptól 
-nyújtott műszakra fokták" 
a paradicsom feldolgozó gé-
peket. Már korábban meg-
kezdődött az idei termés nasz-

szirozása. a az ünneDek 
utánra várható az úgyneve-
zett dömping. A naevia 
munka ideién már bekap-
csolódik a földolgozásba o 
mórahalmi Homokkultúra 
Szakszövetkezet gépsora is. 
Mint ismeretes, ezeket a fel* 
dolgozó ..vonalakat" a szak-
szövetkezetek a szegedi kon-
zervgyárral közösen építette 
ée osztoznak a bevételén is. 

Nemcsak a házigazdák 
földjén termett paradicso-
mot dolgozzák fel most a 
bordáim szakszövetkezet-
ben. hanem a környező gaz-
daságok is ide hordják ter-
mésüket. Mivel ezen a gép-
soron naponta 20—24 va-
gon paradicsomot is át tud-
nak ereszteni, úgy egyezked-
tek a gyárral, hogv amed-
HÍO- nincs rá szükség, nem 
indítják be a mórahalmia-
két. Egyelőre még győzik a 
hengerek a munká t 

Az eddig behordott para-
dicsomot jobb minőségűnek 
Uélte a tavalvinál Böröcz 
József, a Szegedi Konzerv-
gyár ellenőre. A feldolgozó 
gépsorok munkáiét rendsze-
resen ellenőrzik, vizsgálják a 
beérkezett lé minőségét, 
tisztaságát, összetételét, szá-
razanyag tartalmát. Az idén 
lényegesen ..szigorúbb szem-
üveget tettek" föl az ellen-
őrök. mert a tavalvi értéke-
sítéskor sok homok került a 
zúzalékba. 

A bordánvi Munkásőr Tsz-
ben keseregtek, hogv az idő-
járás nem kedvezett a pa-
radicsom termesztésének. 
Sov- volt rá a meleg és né-
hol a iég is megverte a fej-
lődésben levő növényeket. 
Ezenkívül még nem is egy-
szer vitába keveredtek a 
konzervgyárral. Fáilaliák. 
hogv akármilyen szén is a 
portékájuk, a lébe kell dob-
niuk. mert nagvon szigorúak 
a minőségi előírások. A kis 
téeszben mindössze 10 hek-
tárra ültettek paradicsomot. 
A tavalvi rekordot. — 72.2 
tonna termett egv hektáron 
—. ami egyedüli volt az or-
szágban. most meg se tud-
ják közelíteni. De éppen 
szégyenkezni valójuk sin-
csen. hiszen a 40—58 ton-
nás átlagterméssel. amit 
most várnak, a környező 
nagy gazdaságok is megelé-

gednének. A szövetkezetben 
három lénveges okra veze-
tik vissza az eredménvt a 
kedvező időiáráson kívüL 
Éspedig: sikerült eltalálniuk 
a legiobb előveteménvt. 
megfelelő mennyiségű szer-
vestrágvát szórtak szét kel-
lően előkészítették a talait. 
Hozzátehetjük: a palántázás 
időpontiának a megválasztá-
sa sem lényegtelen szem-
Dont ós természetesen a 
gondoskodó emberi kéz és 
éber szem is kellett a bő 
termés eléréséhez. 

Nagy előnve még » kis 
gazdaságoknak, hogv amit 
ültetnek, arról mind kézzel 
szedik le a termést. ígv lé-
nyegesen jobban tudnak al-
kalmazkodni a megváltozott 
igénvekhez. helvben vá-
logatják a paradicsomot. 

Nem úgy a rúzsaiak. A 
paradicsom termesztésre 
majdnem szakosodott Nap-
sugár Tsz-ben a tavasszal 
tönkre ment a palánták ié 
része, s most be sem kap-
csolják a drága pénzen épí-
tett földolgozó gépsorokat. 

Máshol azért termett pa-
radicsom. a zákánvszéki. do-
maszéki. a mórahalmi ha-
tárban szépen érik a táblá-
kon. 

Más munkák is adnak 
azonban ezekben a napokban 
elfoglaltságot a aazdáknak. 
Bálás tvár ól. Sándorfalváról 
dinnuések ..lepik el" a pia-
cokat. Hord iák a csíkos és a 
feketehéiú dinnyéket a bol-
tokba. kiskereskedőkhöz. A 
szelet meg a kánikulát jócs-
kán megviselték ugvan az 
indák, de azért lett termés 
a* idén is. Tovább tart vi-
szont a bureonvaválsás. a 
termelök és a kereskedők 
csatája. Ugyancsak nem zök-
kenőmentes a barack érté-
kesítése sem. mert a kevés-
bé szép portéka nehezen ta-
lál vevőre. (Mint tudiuk. a 
iég a barackosokat sem kí-
mélte.) 

Más vidéken is előhozta a 
gondokat az idéi nyár. Amint 
a Magyar Távirati Iroda je-
lenti. a huzamosabb idő óta 
tartó nagv meleg és száraz-
ság az ország több vidékén, 
mindenekelőtt a rosszabb 
vízgazdálkodású talajokon a 
növényeket már az esetleges 
esőzés sem térítené magá-
hoz. 

A MÉM adatai szerint a 
kukorica a termőterület har-
madán a szó szoros értel-
mében sínylődik az auausz-
tusi forróságban. Miután a 
talajréteg vízkészlete jófor-

mán már teliesen kimerült, 
és a nagyteljesítményű gé-
pekkel idő előtt hordják a 
földekről a termést, és meg-
felelő tartósítással silózzák. 

•A kukorica más területen 
az ilyen száraz időben szo-
kásos jeleket mutatja. A le-
vélzet természetes védeke-
zésképpen összesodródik, a 
kisebb felület ugvanis mér-
sékli a párolgást A növény-
zet alsó levelei sokfelé le-
száradtak. A cukorrépa ta-
karmánynövény levélzete 
azonban szintén elárulia. va-
lóban rendkívüli időjárásról 
van szó. A napraforgó beta-
karítása két hét múlva kez-
dődik. A szemek iobban be-
érnének. ha még időben 
kapnának esőt. 

Az összesítések szerint leg-
alább 50—60 milliméternyi 
e6Őre lenne szükség ahhoz, 
hogv újra erőre kaoianak a 
nagv megpróbáltatásnak ki-
tett növények. 

Kevesebb 
energiát 

fogyasztanak 
A MÉM-hez tartozó költ-

ségvetési intézményekben, 
az egyetemeken, főiskolákon, 
a kutatóintézetekben, aszak-
gazgatási intézményekben, 
stb. javult az energiagaz-
dálkodás. A vizsgált húsz 
intézményben egy év alatt 
öt százalékkal csökkentették 
az elektromosenergia-fel-
használást, és a tüzelőanyag 
mintegy 8 százalékát taka-
rították meg. Különösen jó 
eredményt ért el a MÉM 
repülőgépes szolgálata, va-
lamint néhány oktatási in-
tézmény. 

A megtakarítás több in-
tézménynél nagyrészt olyan 
nagyjavításokból adódott, 
amelyek növelték a tüzelő, 
anyagfelhasználás hatékony-
ságát. Az . ellenőrzés szerint 
az erő- és önjáró munkagé-
pek üzemanyag-elszámolásá-
nak rendszere azonban a leg-
több helyen még mindig 
nem kielégítő. 

Az ellenőrzéssorozat ezút-
tal azokat is vallatóra fogta, 
akiktől- az energiaracionali-
zálási program útjára indult. 
A kutatóintézeteket, a kutató-
helyeket és a MÉM más 
központi intézményeit, ame-
lyek szinte havonta dolgoz-
nak ki különböző terveket 
a gyakorlati gazdák által 
irányított üzemek villamos-
áram- és tüzelőanyag-
fogyasztásának mérséklésére 
A vizsgálat mindent egybe-
vetve az igazolta hogy az 
intézmények saját portáju-
kon is tudják mi a teendő, a 
helyi gondokkal legalább 
olyan részletességgel foglal-
koznak, mint az általuk 
irányított vagy ellenőrzött 
terület ügye6-bajos dolgai-
val. A . vizsgálat megnyug-
tató abból a szempontból, 
hogy akik másokat az ener-
giával való takarékosságra 
ösztönöznek, maguk sem 
feledkeznek meg a helyi 
tennivalókról., 

Losonczi Pál fogadta 
az angolai 

parlamenti küldöttséget 
A hivatalos, baráti láto-

gatáson Magyarországon tar-
tózkodó Angolai Népi Köz-
társaság népi gyűlésének 
küldöttsége — élén Bernardo 
de Souzával, a parlament 
első titkárával — csütörtö-
kön az Országházban meg-
beszélést folytatott az Apró 
Antal, az országgyűlés el-
nöke vezette magyar tör-
vényhozói tárgyalócsoporttal. 

Losonczi Pál, az Elnöki 
Tanács elnöke ugyancsak 
az Országházban szívélyes 
légkörű találkozón fogadta 
az angolai parlamenti kül-
döttséget. 

Az országgyűlés angolai 
vendégei délután a város-
házára látogattak. ahol 
Szépvölgyi Zoltán, a fővá-
rosi tanács elnöke köszön-
tötte a képviselőket. (MTI) 

Fajtabemutató Szentesen 

- A zöldségtermesztés 
fejlesztése 

Csütörtök délelőtt Szente-
sen a Velőmagtermeltető és 
Értékesítő Vállalat Kutató 
Állomásán kétnapos nem-
zetközi zöldségfajta-bemuta-
tóval egybekötött tanácsko-
zás kezdődött, A holland 
Royal Sluis ceg, a kecske-
méti Zöldségtermesztési Ku-
tató Intézet és a helyi ku-
tató állomás produktuma-
ként 106 zöldségféleseget te-
kintettek meg öt szocialista 
ország — a Szovjetunió, 
Csehszlovákia, Románia, 
Lengyelország és Jugoszlá-
via — érdekelt szakemberei. 
Hazánkban 140—160 ezer 
hektáron folytatunk zöldség-
termesztést, amelynek jelen-
tős része Csongrád, Békés, 
Bács-Kiskun és Szolnok me-
gyékre esik. 

Új szövetkezeti lakások 
Ülésezett a MÉSZÖV elnöksége 

Pontosan két évtizede, 1961 
nyarán alakult meg me-
gyénkben az első lakásépítő 
és -fenntartó szövetkezet. 
Szegeden, a Kálvin téri, 
majd Újszegeden, a Vedres 
utcai új, többemeletes házak 
felépítésére, s ezt követően 
a fenntartásukra szövetkez-
tek a tulajdonosok 

Az utóbbi évtizedben a 
falvak, a községek lakossága 
is nagy érdeklődést tanúsí-
tott a korszerű lakásviszo-
nyok megteremtése iránt, és 
ennek alapján alakult meg a 
csanádpalotai, a kisteleki, a 
felgyői, a tömörkényi, a 
csanyteleki, a rúzsai lakás-
építő és -fenntartó szövet-
kezet. Néhánv helven. Fel-
győn. vagv Rúzsán már a 
legújabb, a csoportos kor-
szerű családiház-éoítési ak-
cióban vesznek részt, ahol 
sorházakból álló lakó-
tömbök alakulnak ki. Ennél 
az akciónál csökkenti a be-
ruházási alapköltséget a csa-
lád részvállalása a kivitele-
zési munkákból. 

Nem csupán a két évtize-
det felölelő jubileum, hanem 
a SZÖVOSZ IX. kongresz-
szusára való felkészülés is 
indokolta, hogy a szövetke-
zeti ágazatok munkájának 

értékelése során külön tár-
gyalt tegnap, csütörtökön a 
MÉSZÖV elnöksége Szege-
den a lakásszövetkezetek, s 
a vásárhelyi Centrum lakás-
fenntartó közösség tevékeny-
ségéről. A testület tanácsko-
zásán részt vett, az előter-
jesztésekkel kapcsolatban vé-
leményt nyilvánított Farsang 
Lászlóné dr., a megyei ta-
nács vb kereskedelmi osztá-
lyának vezetője is. 

Ocskó Imre, a megyei szö-
vetség elnöke első napirendi 
pontként javaslatot tett a 
kongresszusi küldöttválasztó 
gyűlés összehívására, ame-
lyet — a határozat szerint 
— a jövő hónapban, szep-
tember 10-én tartanak meg 
Szegeden. Ezen a megyei ta-
nácskozáson mindhárom szö-
vetkezeti ágazat képviselteti 
magát, s egyben összegezi a 
két kongresszus közötti idő-
szak mozgalmi, gazdálkodá-
si, szolgáltatási eredményeit. 

A lakásszövetkezeti ágazat 
tette a leglátványosabb elő-
relépést az elmúlt időszak-
ban, az új építőközösségek 
létrehozását és a taglétszám 
növelését illetően. Ma már — 
az egyesülések ellenére is — 
48 lakásszövetkezetet lehet 

számlálni vidékünkön. s 
ezek a társulások 11 
ezer családi otthon fenn-
tartásáról gondoskodnak. 
Ez év első felében egyéb-
ként 290 új szövetkezeti la-
kást adtak át rendeltetésé-
nek, elsősorban Szegeden és 
Vásárhelyen. 

A tervszerű fejlődés a jel-
lemző a vásárhelyi Centrum 
lakóközösségre is, amely 1970 
augusztusában alakult egy 
épülettel és 56 lakással. Pil-
lanatnyilag 767 otthonnal 
kapcsolatos ügyintézést lát 
el. A karbantartás fejleszté-
sére ez év elején csatlako-
zott a közösség a szegedi la-
kásfenntartó társuláshoz, 
amely vállalta az alkalmi ja-
vításokat és a tervszerű fel-
újításokat. 

A MÉSZÖV elnöksége vé-
gül a szövetkezeti ágazatok 
első félévi > mérlegét értékel-
te. Elismeréssel nyugtázták, 
hogy az ÁFÉSZ-ek 2,1 mil-
liárd forintos forgalmat bo-
nyolítottak le, 15 százalék-
kal növelve a kereskedelmi 
tevékenységet. A felvásárlási 
árbevétel is közel 10 száza-
lékkal magasabb az elmúlt 
év első felének eredményé-
nél. 

Dr. Faragó László, a szen-
tesi kutatoállomás igazgató-
ja megnyitó beszédeben 
hangsúlyozta, hogy a be-
mutató célja tájékoztatni a 
külföldi szakembereket a 
holland és magyar zöldség-
termesztés helyzetéről, a 
vetőmag-előállítással össze-
függő tapasztalatokról, az 
export-import lehetősegekröl. 
Fontos teendő, hogy a Ro-
yal Sluis 64 hibridje, a 
szentesiek 29, valamint a 
kecskemétiek 13, államilag 
elismert fajtája rövid időn 
belül elterjedjen a — első-
sorban a hasonló adottsá-
gokkal rendelkező — kör-
nyékbeli szocialista orszá-
gokban. 

A tanácskozáson dr. So-
mos András akadémikus, a 
Magyar Tudományos Akadé-
mia alelnöke előadásaban 
— a szakmai jellegű kérdé-
sek mellett — külön hang-
súlyt kapott a hazai és » 
többi szocialista ország egy-
re bővülő zöldségtermesztési 
együttműködésének haszna 
jelentősége. 

Jan de Graaf, a holland 
Royal Sluis cég kereskedel-
mi igazgatója bemutatva a 
64 saját zöldséghibridet, el-
mondotta. hogv ezeket a 
növényeket Európa egyes 
országain kívül az amerikai 
és afrikai földrészen is ter-
mesztik. A Vetőmag Vál-
lalattal 10 évvel ezelőtt kö-
tött szerződés jó alap arra. 
hogy a magyar intézménye-
ken keresztül a KGST-hez 
tartozó országokban is meg-
ismerjék, termesszék a fajta-
bemutatón szerepelt zöldség-
féleségeket. 

A vetőmag vállalat terme-
lési igazgatója, dr. Csiszér 
János, valamint a Zöldség-
termesztési Kutató Intézet 
igazgatója, dr. Balázs Sándor 
konkrét példákkal bizonyí-
tották. hogy milyen sok a 
lehetőség jelenleg is a kap-
csolatok szélesítésére. 

A bemutatót követően a 
szocialista országok képvise-
lői nagy elismeréssel szóltak 
a látottakról — a holland 
cég sárgarépa, petrezselyem, 
vöröshagyma, bab hibrid-
jeiről; a kecskemétiek gépi 
betakarításra alkalmas para-
dicsomfajtáiról: a szentesiek 
káposzta- és paprikafélesé-
geiről. 

D. V 
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